
Izveštaj sa kursa za kandidata za međunarodnog sudiju za odbojku na pesku 
Lihtenštajn, Vaduz 17. - 24.07.2016. 

 

Poštovani članovi UOSS, 

Ukazana mi je izuzetna čast da predstavljam našu organizaciju na kursu za zvanje kandidata za 

međunarodnog sudiju u odbojci na pesku, koji je održan u Vaduzu  17-24. Jula 2016. godine. 

Direktor kursa je bio gospodin Peter Hreszczuk (AUS), a referee delegat je bila gospođa Oana 

Sarb (ROU). Naš ljubazni domaćin i organizator kursa je gospodin Schürmann Philippe, 

predsednik Odbojkaskog Saveza Lihtenštajna. Aktivno učešće u kursu je uzeo i Dr. Jan Rek.  

Na kursu se našlo 9 polaznika, 2 dame i 7 muškaraca: 

1. Ms Lund Kristian (SWE) 

2. Ms  Al Sarmi Badar Nasser Mohammed (OMA) 

3. Mrs Sucur Aleksandra (SRB) 

4. Mr Rodriguez del Pozo Diego (ESP) 

5. Mrs Zwaga Simone (NED) 

6. Mr Waugh Kenneth George (JAM) 

7. Mr Saukuru Apenisa (FIJ) 

8. Mr Zajec Rok  (SLO) 

9. Mr Tota Dalibor  (CRO) 

Kroz sledeći izveštaj, pokušaću da vam dočaram kako je sam kurs izgledao kao i turnir na kojem 

smo polagali praktični deo. 

16.07. subota - dolazak 

Osim sitne nervoze jer je let Air Serbia u polasku kasnio oko dva sata, putovanje je prošlo u 

najboljem redu. Na aerodromu u Cirihu me je sačekao organizovan prevoz i referee menager 

Thomas Wand, i sat i po kasnije eto nas u Lihtenštajnu, u gradiću Vaduz. Po dolasku i ostavljanju 

prtljaga u hotel Thomas je mene i kolegu iz Hrvatske, pošto smo stigli među prvima, odveo do 

centralnog terena i upoznao nas sa gradom i okolinom, tada nam se ukazala čast da upoznamo  

naše instruktore i da im se pridružimo na ručku. U poslepodnevnim časovima su pristigle i ostale 

kolege, a zvanično otvaranje kursa je bilo u 19h, na kome je obavljeno grupno fotografisanje, 

domaćin Mr Schurman je  ukratko ispričao o državi u kojoj boravimo i poželeo nam uspešan 

kurs. Reč je dalje uzeo Mr Herszczuk  predstavivši sebe i svoju koleginicu Mrs Sarb, ukratko nam 

je  objasnio šta da očekujemo od kursa i sve nas poprilično zaplašio oštrim i ozbiljnim stavom i 

rečima da ako smo došli na kurs ne mora da znači da ćemo ga i položiti. Dalje je dao svakom 

kandidatu po 5 minuta da se ukratko predstavi, to je bilo prvo testiranje poznavanja engleskog 



jezika. Nakno ovog oficijalnog otvaranja usledila je zajednička večera, koja je završena oko 23h i 

dogovor da je ujutru prvi sastanak u 7:30h.  

17.07. nedelja - prvi dan 

Od 7:30h kreće prva jutarnja klnika na kojoj su dogovori za  plan i program tog dana, i uvodna 

predavanja o istoriji odbojke na pesku, FIVB-a i CEV-a. U 9h se premeštamo u centralnu zgradu 

koja je obezbeđena kao organizaciona zgrada turnira. U sali za konferencije se nastavljaju 

predavanja sledećih tri sata. Predavanja su vrlo detaljna, pokrivaju sve aspekte igre, a instruktori 

traže maksimalnu koncentraciju, posvećenost i interakciju. Često su postavljali pitanja vezana za 

neku situaciju u igri ili za sama Pravila igre i tražili tačne odgovore. Nekada su odgovore tražili od 

onih koji se prvi jave, nekada je svako posebno usmeno davao svoj odgovor, a nekada su tražili u 

pisanoj formi da predamo odgovore. Negde oko 12h organizovan nam je izlet na obližnje 

skijalište gde smo uz ručak u planinskoj kući polako postali malo opušteniji.  

 

U okviru popodnevnog predavanja predviđeno je da u parovima pripremimo prezentacije na 

različite teme. Teme smo dobili još pre početka kursa, što je bilo olakšavajuće jer smo imali 

vremena da se lepo spremimo. Moja tema je bila „Hard driven ball“, ali kolega iz Ruande koji je 

trebao da mi bude partener se nije pojavio na kursu jer nije dobio vizu, tako da sam jedina sama 

izlagala svoju temu. Prilikom izlaganja insistiralo se na pravilnoj i tačnoj terminologiji iz Pravila 

igre. Neskromno ću priznati da je moje izlaganje bilo više nego zadovoljavjuće i jedino bilo 

nagrađeno aplauzom. Radni deo je završen oko 21h. 

18.07. ponedeljak - drugi dan 

Počinjemo u 07:30h. Predavanja su planirana u etapama od po pet sati, sa kraćim pauzama. U 

okviru predavanja imali smo tri testa, nenajvljena i sa vremenskim ograničenjima, prvi je bio da 

se napiše kraća biografija (predviđeno vreme 10 min), još jedna provera engleskog jezika. 



Sledeći je bio da se napišu sve karakteristike lopte (boja, obim, težina, pritisak) i predviđeno 

vreme 2min i poslednji je bio da se napišu karakteristike odigravanja loptom i šta su pravilni 

prekidi igre i koji su pravilni prekidi igre (predviđeno vreme 7min). Povratnu informaciju o 

rezultatima ovih manjih testova nismo dobijali. Između dve etape predavanja imali smo lekarski 

pregled, u okviru kojeg nam je bila proveravana visina, težina, vid, sluh i krvni pritisak. Povišen 

krvni pritisak kod većine kolega je bio još jedan dokaz da smo svi pod značajonom dozom treme. 

Dan završavamo podelom zvanične sudijske uniforme i pojedinačnim slikanjem za RDB. 

19.07. utorak - treći dan 

Počinjemo 07:30h, pred nama je još jedan dug i naporan dan. Prvo je u planu inspekcija 

(homologizacija) terena, podeljeni smo u grupe i svaka grupa je dobila određeni zadatak. Moja 

grupa je bila zadužena za proveru dimenzija i simetričnosti mreže, antena i bočnih traka kao 

osnove za dalju proveru terena. Dalje smo proveravali dimenzije linija terena, kratkih i dugih 

dijagonala, bezbednost unutar prostora za igru, dimenzije i raspored zona za ekipe i zapisničkog 

stola. Na terenu smo proveli oko dva sata, pa su na programu dalje bila predavanja od četiri 

sata, sa osvrtom na ključen teme iz prethodnih dana, kako bi nam se olakašla priprema za glavni 

test koji je zakazan za 18h. Sledeće što nas je čekalo je probni meč u 14h, gde je planirano da 

svaki od sudija sudi deo meča. Na moje zadovoljstvo dobila sam da kao prvi sudija počnem ovaj 

probni meč, tj. da odradim protokol i sudim deonicu meča do prvog tehničkog tajm auta. Za 

odrađeni posao dobila sam pohvale i jednu sugestiju da bi trebalo da poboljšam znak rukom za 

lopta „unutra“. Zadovoljna dobijenim kritikama mogla sam maksimalno da iskoristim pauzu od 

dva sata da se pripremim za pisani test. Trema je bila vidna kod svih kandidata. U 17:45h dobili 

smo poslednje instrukcije: test se radi dva sata i nikakavi dodatni poeni se ne dobijaju za one 

koji brže završe test, znači vreme treba maksimalno iskoristiti, pošto je test zaista obiman kada 

se završi poželjno je iščitati još jednom sve od početka, dodatna pitanja za vreme testa nisu 

dozvoljena. Test je osmislio Mr Jose Casanova i zgledao je ovako: 25 pitanja zaokruziti 

tačno/netačno; 15 pitanja zaokružiti a/b/c/d; nacrtati dijagram prostora za igru, nacrtati 

dijagram skale sankcija; 20 pitanja da se dopiše reč, nekoliko reči ili rečenica vezanih za Pravila 

igre, instrukcije i  protokole; napisati čitav medicinski protokol (esejsko pitanje) i napisati čitav 

meč protokol (esejsko pitanje). Po završetku testa, atmosfera je među kandidatima konačno bila 

malo opuštenija i izgledalo je da su svi prilično zadovoljni urađenim. Sutra konačno počinje 

turnir i naš praktični deo ispita. 

20.07. sreda - četvrti dan 

Počinje turnir. Prva jutarnja klinika je u 8h, jedinu povratnu informaciju koju dobijamo vezano za 

rezultate testa je da neki kendidati nisu poslušali savet da se vreme maksimalno iskoristi. Prvi 

dan turnira će se igrati samo na centralnom terenu i samo ženski mečevi, tako da što se tiče 

broja utakmica ne očekuje nas težak dan. Sledeće je sastanak sa zapisničarima i linijskim 

sudijama. Otežavajuća okolnost je što su to volonteri koji se prvi put sreću sa tim poslom i jedan 

od naših zadataka je da ih što bolje obučimo. Predstavljena im je prezentacija i dat po primer 



blanko zapisnika. Na sastanku su dobili samo kratke smernice, ali prava obuka sledi na terenu. 

Dalje pre početka dana mora da se obavi inspekcija terena, a dame su zadužene za kontrolu 

lopti do kraja turnira. Usledila je raspodela delegiranja i na moje veliko zadovoljstvo dobila sam 

da kao prvi sudija otvorim turnir u 12h, na utakmici CZE – CZE. Dalje tog dana sam bila drugi 

sudija na utakmici ROU – FIN i obučavala sam zapisničare na utakmici BUL – GER. Iz ovog dana 

sam izašla zadovoljna, a glavi utisak je da je nivo igre i kvalitet ekipa neuporedivo bolji nego u 

Nacionalnom prvenstvu (neverovatne odbrane prstima, dizanja isključivo prstima, skoro sve 

ekipe imaju trenera ili čitav stručni štab) tako da je neophodno kriterijum prilagoditi ovom nivou 

takmičenja.  

21.07. četvrtak - peti dan 

Sastanak u 7h, svi smo već odavno navikli na taj ritam. Kratak osvrt na jučerašnji dan, i podela 

zadataka za predstojeći. Raspoređena sam na teren broj dva, prvi zadatak je inspekcija terena, a 

mečevi počinju od 9h. Preda nama je bio dug i naporan dan, ukupno je odigrano 11 mečeva, a 

tog dana sam sudila dva meča kao prvi sudija, tri meča kao drugi sudija i na dva meča sam bila 

linijski sudija (ukupno 7 mečeva). Moram da naglasim da se na svakom meču očekuje 

maksimalna koncentracija i da se posao obavi besprekorno. Od strane instruktora nisam dobila 

veće zamerke, ali neke od njih su da ne treba davati znak za servis dok svi sakupljači nisu na 

svojim pozicijama i miruju sa loptom u ruci, da moram sa većom pažnjom da pratim zahtev 

kapitena za tajm aut, ostalo su bile pohvale. Na kraju dana smo svi dobili domaći zadatak da 

napišemo postupak prvog i drugog sudije za vreme Medicinskog tajm auta, iz razloga što se isti 

desio na terenu broj jedan, a kolege nisu u potpunosti postupile po protokolu. 

22.07. petak - šesti dan 

Počinje glavni žreb, svi smo već odavno ušli u rutinu, i ispravili sitne nedostatke na koje su nam 

instruktori ukazali. Ovog takmičarskog dana raspoređena sam na teren broj jedan na kome je 

planirano 14 mečeva. Dva  muška meča sam sudila kao prvi sudija (SUI – RUS; SUI - RUS), tri 

meča sam sudila kao drugi sudija (dva muška i jedan ženski), jednom sam bila zapisničar, jednom 

pomoćnik zapisničara i jednom linijski sudija (ukupno 8 mečeva). Oko 14h za vreme muške 

utakmice ISR – ENG, na kojoj sam bila drugi sudija, počela je da pada izuzetno obimna kiša usled 

koje je elektronski semafor prestao da radi, pomoćnik zapisničara na ručnom semaforu nije 

promenio stranu posle tehničkog tajm auta, a zapisničar nije zaštitio zapisnik, koji se poprilično 

pokvasio, i meni je trebalo oko 3 minuta da sredim situacijju za zapisničkim stolom, pa mi je 

najveća zamerka za taj dan i uopšte za ceo kurs bila da sam morala mnogo brže da to odradim. 

Na kraju dana sam za domaći zadatak dobila da prekontrolišem sve zapisnike sa dotadašnjeg 

takmičenja (oko 50 komada) i da kolegu iz Fidžija naučim postupku prilikom Medicinskog tajm 

auta. Sve moje aktivnosti za taj dan sam obavila oko 1h posle ponoći.  

 



23.07. subota - sedmi dan 

Standardni stastanak u 7h. Kratka diskusija o predhodnom danu, podela delegiranja. 

Obaveštavaju nas da će danas na terenu broj 2 biti utakmica samo pre podne, posle podne se 

sve premešta na centralni teren, a igraju se ženska polufinala i finala. Dan sam počela kao drugi 

sudija, zatim linijski sudija i zapisničar. Onda smo obavešteni da će pre meča za žensku bronzu i 

pre delegiranja biti veća pauza na kojoj će svako pojedinačno ići na razgovor sa instruktorima 

gde će dobiti rezultate testa. Dok sam čekala svoj red za razgovor došle su nominacije za finalne 

mečeve gde mi je Mrs Sarb prišla, objavila i čestitala na predstojećem meču za žensko zlato. 

Osećaj je izvanredan, posle kratkog šoka shvatila sam da su se prethodni, izuzetno naporni, dani 

i prethodne godine rada zaista isplatile. Onda je došao moj red da čujem rezultate testa, ozbiljan 

Mr Hreszczuk me je dočekao sa pitanjem „Šta mislim kakvi su mi rezultati testa?“ i posle kraćeg 

dijaloga mi saopštio da dugo nije video bolje odrađen test 97/100. Finale je zakazano za 21h 

između ekipa NED – CZE i prošlo je besprekorno i zaista sam uživala, a najviše u načinu na koji 

sam predstavila svoju zemlju. 

 

24.07. nedelja - osmi dan 

Počinjemo sastanak u 10h, ovo je poslednji takmičarski dan za koji su predviđeni muški 

polufinalni i finalni mečevi. Ovog dana sam bila drugi sudija na polufinalu i rezervni sudija na 

meču za bronzu. U 20h je zakazana zvanična zajednička večera i ceremonija dodele potvrda za 

kandidate koji su položili kurs. Svi smo položili, naravno sa različitim ocenama. 

 

 



 

 

 

 

 

13.08. ponedeljak - odlazak 

Već u ranim jutarnjim časovima rastajemo se na Ciriškom aerodromu, uz želje za uspehom u 

daljoj karijeri i do skorog viđenja. 

Htela bih da izrazim zahvalnosti svima koji su mi na bilo koji način pomogli u ostvarenju ovog 

divnog iskustva. Nadam se da će u budućnosti biti jos koleginica i kolega koji će proći ovakav 

kurs i postati kandidati za međunarodnog sudiju u odbojci na pesku. 

 

                                                                                                                       Sportski pozdrav   
                       Šućur Aleksandra 


